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Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri

TALEPUNKT

Tale til åbent samråd L145 - spørgsmål P i 

Folketingets Udvalg for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri

onsdag den 29. august 2012, kl. 11.30
(Det talte ord gælder)

Samrådsspørgsmål P

Ministrene bedes redegøre for sammenhængen mellem reglerne om 

adgang i randzoneloven og reglerne om adgang i naturbeskyttelsesloven 

samt reglerne i vejledningen om adgangsregler i naturbeskyttelsesloven, 

herunder redegøre for de seneste ændringer i vejledningen, som Adgangs-

forum blev orienteret om den 30. maj 2012, og begrundelserne for disse 

ændringer.

Svar:

Indledning

- Jeg er før, under og nu efter lovbehandlingen af L145 

kaldt i samråd om randzoner. Dette samråd nummer 

fire er indkaldt, så miljøministeren og jeg kan 

redegøre for sammenhængen mellem reglerne om 

adgang i randzoneloven og reglerne om adgang i 
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naturbeskyttelsesloven, herunder en redegørelse vedr. 

de seneste ændringer i adgangsvejledningen.

- Samrådet handler således om adgangen til 

randzonerne.  

- Da randzoneloven blev vedtaget af den daværende 

regering tilbage i juni 2011, blev reglerne i 

naturbeskyttelsesloven sat ud af kraft for randzonernes 

vedkommende, sådan så de almindelige adgangsregler 

ikke gjaldt for randzonerne. 

- Denne særregel ønskede vi ophævet i den nuværende 

regering, så det var baggrunden for, at vi fremlagde –

og fik vedtaget – et lovforslag med en ændring af 

randzoneloven på dette punkt. 

- Med den gældende randzonelov er det således de 

samme regler, der gælder for adgang til randzonerne,

som for adgang til alle de andre udyrkede arealer vi 

kender, nemlig reglerne i naturbeskyttelsesloven.

- Den eneste ændring, som er specifik for 

randzoneloven, er,atder i randzoneloven er indføjet en 

særlig bestemmelse, der gør det muligt for 

Fødevareministeriet at dispensere for offentlig adgang 

i randzoner. 

- Altså hvis en enkelt lodsejer er særligt udsat for, at der 

er mange mennesker, der ønsker at være i 
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randzonerne, så kan man henvende sig med henblik på 

en dispensation. 

- En sådan dispensation kan komme på tale, hvis 

særlige forhold gør sig gældende, f.eks hvis  

offentlighedens adgang vil belaste en lodsejer 

uforholdsmæssigt hårdt på grund af en særlig bynær 

beliggenhed.

- Efter første september, når loven træder i kraft, så har 

jeg tænkt mig at iværksætte en kampagne, som skal 

gøre danskerne opmærksomme på, hvornår man må 

færdes i randzonerne, og hvad man må,og bestemt 

også hvad man ikke må,i randzonerne. 

- Der er ikke så meget i forhold til samrådsspørgsmålet,

som jeg kan bidrage med. Det er nogle ganske få ting, 

der er specifikt fastsat i randzoneloven.

- Miljøministeren, som er ansvarlig minister for 

naturbeskyttelsesloven, vil om et øjeblik redegøre for 

de adgangsregler, der gælder for udyrkede arealer i 

henhold til naturbeskyttelsesloven og for de resterende 

dele af samrådsspørgsmålet. 

- Men lad mig afslutningsvis slå fast, at jeg ser adgang 

til randzonerne som et privilegium og jeg tror på, at 

udflugtsdanskerne er bevidste om, at det er et 

privilegium, og vil udvise den respekt for bådenaturen 
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og landmandens ejendom, som naturligvis skal 

udvises, også i randzonerne.


